
Til Voksen- og Plejeudvalget                         13. november 2023 
Norddjurs Kommune  

 

 

Høringssvar til effektiviseringstiltag og øvrige politiske 
prioriteringer på Voksen- og Plejeudvalgets område.  
Pårørenderådet ved område Ørsted, Auning og Allingåbro har drøftet effektiviseringstiltag og øvrige 
politiske prioriteringer på Voksen- og Plejeudvalgets område. 

Vi mener, at Voksen- og Plejeudvalget (VPU) skal overveje om følgende besparelser er nødvendige 
eller i det mindste med så store beløb som foreslået i sagsfremstilling på nedennævnte punkter: 

 

1. Ad 16. Reduktion af ferieordning for borgere i botilbud med 400.000 kr. = 25 pct.  
Aktuelt er serviceniveauet i Norddjurs Kommune, at borgere i botilbud modtager 4 dages 
fælles ferie og/eller udflugter som en del af deres botilbud. Som følge af forslaget om en 25 
% reduktion af feriepuljen, nedsættes antallet af feriedage for borgerne fra 4 til 3 dage. 
Puljemidlerne er anvendt til ferieture i 2023, hvorfor besparelsen først kan realiseres fra 
2024 og frem.  
 
Vi kan oplyse, Voksen- og Plejeudvalget i november 2022 vedtog en besparelse på 400.000 
kr. vedrørende feriepuljen og nu forslås der yderligere en besparelse på 400.000 kr., som vil 
resultere i, at borgerne i botilbud kun kan få 3 feriedage årligt. Man skal huske, at såkaldte 
”normale” borgerne i beskæftigelse har 5 ugers ferie + særlige feriedage og omsorgsdage, 
så 3 dage til borgere i botilbud er et utroligt dårligt tilbud for de svageste borgere i 
kommunen. 
 
Vi mener det er en voldsom reduktion med 25 pct., der svarer til 400.000 kr., der går ud over 
vores kæres muligheder for lidt ferie og glade oplevelser.  Her skal VPU huske på, at niveauet 
til feriepuljen i 2018 og tidligere år var 2.140.000 kr. I efteråret 2018 konstaterede 
Norddjurs Kommune, at der manglede 116.000.000 i kommunekassen, hvorfor også 
socialområdet blev udsat for en voldsom besparelse. 
 

2. Effektiviseringsbidrag   
Vi foreslår, at effektiviseringsbidraget på 0,5 procent svarende til 3.700.000 kr. i 2024 og 0,8 
procent svarende til 6.100.000 kr. i 2025 på VPUs område bortfalder, ligesom andre 
kommuner allerede har sløjfet effektiviseringsbidraget på netop det sociale område.  Man 
skal huske på at det sociale område igennem mange år har været underfinansieret, hvorfor 
det ikke giver mening med yderligere besparelser i så stor en størrelsesorden. 
 
  



 

 
3. Øget normering, 3 stk. § 107 pladser i Auning og nattevagt i Auning/Allingåbro 

Sidste år bevilgede kommunalbestyrelsen ved budget 2023 - 5.000.000 kr. ekstra til VPUs 
område. Her er pengene på socialområdet næsten udelukkende anvendt til mere ledelse, 
hvilket der også var behov for.  
 
I år har kommunalbestyrelsen i forbindelse med budget 2024 bevilget ekstra 4.000.000 kr. 
til socialområdet, og her mener vi, at pengene skal anvendes til ”varme hænder”, hvor 
behovet er enormt. Glade oplevelser for borgerne i botilbud er udfordret på grund af 
manglende normering, som følge af, at socialområdet i Norddjurs Kommune i mange år har 
været underfinansieret, hvilket skaber bekymring for vores kæres dagligdag. 

Det er Ikke tilstrækkeligt at tilføre flere ledelsestimer og god kompetenceudvikling. Vores 
påstand er stadig, at det ikke er vurderet tilstrækkeligt, hvilken normering målgruppen har 
behov for. Det er ikke lederne, der er for dårlige, men systemet og normeringen, der ikke er 
tilpasset målgruppen. 

VPU har besluttet, at der på Banesvinget 18 i Auning skal oprettes 3 stk. nye §107 tilbud. Her 
skal der også tænkes økonomi udover de 300.000 kr., som i budget 2024 er bevilget til 
etablering. Driftsmæssigt vil det kræve ekstra omkostninger og her tænkes bl.a. på 
omskoling/uddannelse af personale mm. 

VPU skal også fremadrettet arbejde på, at skabes mulighed for en nattevagt i Auning/ 
Allingåbro, da borgerne her både bliver ældre og mere plejekrævende. En del pårørende har 
rettet henvendelse til os om en nattevagt snarest, da de ønsker at deres kære skal blive 
boende i eget hjem og ikke flyttes til et andet tilbud. Borgerne har lejekontrakt på at blive 
boende her, ligesom VPU også ønsker at ”ældre borgere” også skal blive boende i eget hjem 
og tilbydes hjælp der. Hvis forvaltningen tvinger borgerne til at flytte til andre botilbud vil 
det blive kostbart for kommunen, idet borgerne så vil flytte til andre kommuner. 
 

4. Område Ørsted, Auning og Allingåbro er sat underadministration 
Vi mener vedrørende Område Ørsted, Auning og Allingåbro ikke det er rimeligt, at området 
stadigt er sat under administration, hvilket giver store arbejdsmæssige udfordringer for 
aftaleholder. Budgettet skred allerede i 2022 under tidligere aftaleholder. Nuværende 
aftaleholder kæmper en lang og vedholdende proces med at få rettet op på kritik fra tilsyn, 
mistrivsel og medarbejderflugt. 
 

5. Effektiviseringer 
Nuværende edb-system til styring af kostrefusion for borgerne i botilbud er meget 
personalekrævende og fejlbehæftet, hvorfor et brugbart system vil spare mange 
personaleressourcer og forhåbentligt spare fejl. Det nuværende system har bl.a. medført at 
flere borgere fejlagtigt er blevet sendt til inddrivelse hos Gældsstyrelsen. 
 



Forvaltningen har igennem senere fået flere og flere dyre akademikere ansat på bekostning 
af andre billigere faggrupper, hvilket har medført en større lønudgift. Det forslås derfor at 
forvaltningen overvejer billigere løsninger ved nyansættelser. 

Hvis der er spørgsmål står jeg selvfølgelig til rådighed på tlf. 40895662. 

  

Venlig hilsen 

Asger Laustsen                                                                                                                                       
Formand for Pårørenderådet ved Område Ørsted, Auning og Allingåbro 

  

  

  

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


